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Ř 14,17 Vždyť království Boží není v tom, co jíte a pijete, nýbrž ve spravedlnosti, pokoji a radosti z Ducha 
svatého. 
 

V Božím království nejde přeci o jídlo a pití, ale o spravedlnost, pokoj a radost, jak je dává Duch svatý.  
(parafráze) 

 
Pavel píše tento dopis církvi. V Kapitole 14 řeší otázku „silných a slabých“ ve víře. Připomíná, že můžeme 
mít různé poznání, různé pohledy (jídlo, pití, obřady) a vede k tomu, abychom jeden druhého 
neosočovali. Abychom respektovali přesvědčení druhého, nepohrdali, neponižovali, nesoudili, ale 
navzájem se přijímali. Bůh nás bude soudit podle našeho poznání, ale my nemáme právo soudit 
druhého. Připomíná, že Království Boží není ve vnějších věcech (v tom co jíme a pijeme), ale ve 
spravedlnosti, pokoji a radosti z Ducha svatého. 
 
 
Boží království není... 
Pokrm a nápoj,   Není v tom co jíte a co pijete 
... forma, liturgie, obřady, náboženství… 
 
Boží království je ... 

Boží království je nové stvoření ! (je v srdci těch,kteří se znovuzrodili) 
 
To, že jsme občany Božího království, to, že BK je v našem srdci se  projevuje spravedlností, pokojem a 
radostí, které dává Duch svatý. 
Důkazem pro naše okolí není tedy to co jíme, nebo pijeme, ale náš charakter, naše vůně, naše postoje a 
vnitřní nastavení.  

(jak snadné je držet se vnějších věcí, vnější, viditelné zbožnosti, a přitom být  
jiného ducha, než jaký vládne v Božím království!) 

 
 
Karl Barth (švýcarský teolog, jedna z nejvýraznějších postav 20 století. *10.5.1886-10.12.1968) 
Boží království nespočívá v různých lidských podobách naší poslušnosti, tedy jistě ne ve  vegetariánství, 
nebo v abstinenci, ale právě tak ani v nemírném pití nebo jídle nýbrž mimo tyto protiklady, ve 
spravedlnosti, pokoji a radosti jako darech Ducha svatého, z nichž a s nimiž smí každý žít na své cestě, 
pokud je to cesta víry a pokud jí jako takové zůstává věrný. 
 

 Spravedlnost Ježíše Krista 
 pokoj od Boha Otce 
 radost z Ducha svatého 

 
 

1K 1,30 Vy však jste z Boží moci v Kristu Ježíši; on se nám stal moudrostí od Boha, spravedlností, 
posvěcením a vykoupením 
 

Ř 5,1 Když jsme tedy ospravedlněni z víry, máme pokoj s Bohem skrze našeho Pána Ježíše Krista, 
 

Jan 15:11  To jsem vám pověděl, aby moje radost byla ve vás a vaše radost aby byla plná." 
 
 
Boží království je charakteristické tím, že ti, kdo do něj patří jsou spravedliví, plní pokoje a plní radosti.  
 

Proto, abychom mohli žít v jakémkoliv království (zemi)  na zemi, musíme jíst a pít... to jsou 
potřeby našeho těla, musíme je naplňovat, abychom nezemřeli 
Bajka o majiteli osla, kterého odnaučil žrát, už to téměř uměl a pošel... 
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Jsme-li občané království Božího, musíme naplňovat potřeby naší duše - a to - spravedlnost, 
pokoj a radost. Nesytíme-li naši duši tímto Božím pokrmem, pak strádáme, a je to s námi jako s 
tím oslem. Zemřeme dříve, než jsme se naučili žít bez nich. 

 
Spravedlnost, pokoj a radost se projevuje, je vidět v našich životech. Nejde o to, dopracovat se k tomu, 
přinutit se, dokázat to… Aby z nás tryskala spravedlnost, pokoj a radost, musíme ji přijímat od Boha.  
Řekli jsme si, že spravedlnost, pokoj a radost je dílo trojjediného Boha: 

 pokoj je od Boha 
Filipským 4:7  A pokoj Boží, převyšující každé pomyšlení, bude střežit vaše srdce i mysl v Kristu 
Ježíši. 

 spravedlnost získáváme z rukou PJK 
Ř 3,21-22 Nyní však je zjevena Boží spravedlnost bez zákona, dosvědčovaná zákonem i proroky, 
Boží spravedlnost skrze víru v Ježíše Krista pro všecky, kdo věří. 

 radost působí Duch svatý 
Galatským 5:22  Ovoce Božího Ducha však je láska, radost, pokoj, trpělivost, laskavost… 

 
 

Spravedlnost 
Spravedlnost je od Boha. Nestačí že patříš k Izraeli (církvi), nestačí tvoje úsilí, horlivost, spravedlnost je 
od Boha a získáváme jí tím, že věříme v Krista. 
 

Ř 10,1-4 Bratří, toužím z celého srdce a modlím se k Bohu, aby Izrael došel spásy. Vždyť jim mohu 
dosvědčit, že jsou plni horlivosti pro Boha, jenže bez pravého poznání. Nevědí, že spravedlnost je od 
Boha, a chtějí uplatnit svou vlastní; proto se spravedlnosti Boží nepodřídili. Vždyť Kristus je konec 
zákona, aby spravedlnosti došel každý, kdo věří. 
 
Před Bohem není nikdo spravedlivý 
a proto nemůže patřit (vejít) do Božího království. Ani skrze dobré skutky, které by převážili to špatné… 
(když vyšlo najevo, že Bill Clinton měl poměr s Monikou Lewinskou, omlouval ho jeden kazatel slovy: 
„To, co Bill Clinton udělal pro Americkou společnost vysoce převáží jeho selhání).  
Ani skrze sebeponižování, nebo sebetrýznění (ve středověku se někteří mniši bičovali, dnes si vymýšlíme 
různé způsoby sebeponížení (tresty), a chceme se tím vykoupit). 
Ano skrze náboženské úkony (Martin Luther jel do Říma, aby získal jistotu odpuštění: Krátce předtím 
(cca 1513) byl vydán výnos, v němž papež sliboval odpuštění všem, kdož vystoupí po kolenou po 
"Pilátových schodech", o nichž se tvrdilo, že prý po nich sestupoval náš Spasitel, když opouštěl římskou 
soudní síň, a jež prý byly zázračným způsobem přeneseny z Jeruzaléma do Říma. Luther jednoho dne 
zbožně zlézal tyto schody po kolenou, když náhle slyší hlas podobný hromu, který mu praví: "Spravedlivý 
z víry živ bude." (Řím 1,17) Luther se rychle postavil na nohy a pospíchal pryč z tohoto místa hanby a 
hrůzy. Slova, která právě slyšel, nepřestala nikdy na něj mocně působit. Od té doby chápal jasněji než kdy 
předtím, že je bláhové věřit, že člověk dosáhne spásy svými skutky, a že je nezbytné stále věřit v zásluhy 
Kristovy.) 
 

Ř 3,10 jak je psáno: 'Nikdo není spravedlivý, není ani jeden, 
 

Ř 3,20-22 Vždyť ze skutků zákona 'nebude před ním nikdo ospravedlněn', neboť ze zákona 
pochází poznání hříchu. Nyní však je zjevena Boží spravedlnost bez zákona, dosvědčovaná 
zákonem i proroky, Boží spravedlnost skrze víru v Ježíše Krista pro všecky, kdo věří.  
Ř 3,26 Svou spravedlnost prokázal i v nynějším čase, aby bylo zjevné, že je spravedlivý a 
ospravedlňuje toho, kdo žije z víry v Ježíše. 
 

Spravedlnost získáváme vírou v Ježíše Krista (jako dar od Boha)  
Spravedlnost nám vydobyl PJK! Bůh nás nemůže ospravedlnit na základě toho, že je soucitný a 
milosrdný, že nakonec každého zachrání, ale proto, že jeho Syn za nás zemřel.  
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Víra v oběť PJK za mé hříchy (s touto vírou je spojená prosba: „smiluj se nade mnou“ = pokání, prosba za 
odpuštění, přijetí odpuštění z rukou toho, který jediný odpustit může, protože na sebe vzal moje hříchy a 
zemřel za ně). Pod Golgotským křížem získáváme spravedlnost! Jsme do ní oblečeni… 
Do Božího království nevejde nikdo, kdo není oblečen do Kristovy spravedlnosti. Kdo mu nevydal život, 
kdo s ním nezemřel, kdo není znovuzrozen. 
Kdo není oblečen do pláště Kristovy spravedlnosti... (Mat.22 podobenství o svatebním rouchu) 
 

Mt 22,11-12 Když král vstoupil mezi stolovníky, spatřil tam člověka, který nebyl oblečen na 
svatbu. Řekl mu: 'Příteli, jak ses sem dostal, když nejsi oblečen na svatbu?' On se nezmohl ani 
na slovo. 

 
Spravedlnost, kterou mi dává Kristus je realita, je to duchovní skutečnost. Bůh mne vidí jako 
spravedlivého! Protože se na mne dívá skrz svého spravedlivého Syna.  
 

Izajáš 53:11  "Tím, co zakusí, získá můj spravedlivý služebník spravedlnost mnohým; jejich 
nepravosti on na sebe vezme. 

 
Jediné,co musíme udělat, abychom tuto spravedlnost získali je VÍRA.  
 

Ga 3,6-7  Pohleďte na Abrahama: 'uvěřil Bohu, a bylo mu to počítáno za spravedlnost.' Pochopte 
tedy, že syny Abrahamovými jsou lidé víry. 

 
 
POKOJ 
Je také dar. Hovořil jsem o pokoji, který nám dává Bůh, (spravedlnost Ježíš, a radost Duch svatý) 
To je trochu zjednodušené, schematické. Pokud studujeme Bibli, víme, že Bůh není rozdělen. Věříme 
v trojjediného Boha – Otce, Syna a ucha svatého. 
Pokud mluvíme o pokoji, jako daru od Boha, všechny osoby Boží trojice v ní fungují. 

Filipským 4:7  A pokoj Boží, převyšující každé pomyšlení, bude střežit vaše srdce i mysl v Kristu Ježíši. 
Jan 14:27  (slova Pán Ježíše)  Pokoj vám zanechávám, svůj pokoj vám dávám; ne jako dává svět, já 
vám dávám. Ať se srdce vaše nechvěje a neděsí!  
Galatským 5:22  Ovoce Božího Ducha však je láska, radost, pokoj, trpělivost, laskavost, dobrota, 
věrnost, 
Římanům 8:6  Dát se vést sobectvím znamená smrt, dát se vést Duchem je život a pokoj. 

 
Hluboký, vnitřní pokoj vkládá do našeho srdce Pán Ježíš. Je to vědomí bezpečí, které pramení z toho, že 
o našem životě (i o naší smrti) rozhoduje Bůh. Že (jak napsal Petr Jašek) klíče od mé cely má v rukou Pán 
Ježíš.  
Bez Boží vůle nám ani vlas z hlavy nespadne. Z Boží ruky mne nikdo a nic nevytrhne. Od Boží lásky mne 
nikdo a nic neodloučí. Nebo slovy apod. Pavla:  

Židům 13:5-6  Bůh řekl: `Nikdy tě neopustím a nikdy se tě nezřeknu.´ Proto smíme říkat s důvěrou: 
`Pán při mně stojí, nebudu se bát. Co mi může udělat člověk?´ 

 
Tento pokoj prožíváme v době klidu a bezpečí, ale mnohem intenzivněji ho smíme prožívat právě 
v okamžicích nebezpečí, ohrožení života, nemoci, úzkosti, v beznadějných situacích… 
Naprosto nenadále, nečekaně naplní naše srdce nevysvětlitelný pokoj. 
Měli bychom se třást strachy, panikařit, místo toho Bůh naplní naše srdce pokojem, který chrání naše 
srdce i mysl… (Filip. 4,7) 
 

Možná vzpomínáte na svědectví Gražyny o tom, jak jí s kamarádkou v Táboře přepadl mladík s pistolí… 
Gražyna většinou v takových okamžicích zmatkuje a panikaří, ale v ten okamžik jí Pán Bůh naplnil 
nadpřirozeným pokojem a soucitem k tomuto člověku, který je ohrožoval nabitou zbraní.  
Možná máte podobnou zkušenost, třeba před operací, nebo při nepříjemném a dramatickém setkání 
s šéfem, nebo při vyhroceném rozhovoru s dospívajícím dítětem… 
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Boží pokoj, který Vás naplní, do kterého Bůh obleče Vaše srdce i Váš mozek (mysl) a tento pokoj Vás 
ochrání před nevratnou pohromou. 
Není to stoický klid řeckých filosofů, není to postoj buddhistického mnicha (Každý dech znamená pokoj – 
kniha zenového mistra vycházejícího z buddhismu), není to nihilistické odmítnutí a popření hodnot, 
autorit a skutečnosti. 
Jedná se nadpřirozený pokoj, který dává Bůh. Boží Království je královstvím pokoje (Ježíš je král pokoje), 
a vnitřní pokoj který zaplaví naše srdce a naši mysl je průlomem nebe do mého nitra. Bezpečí, jistota, 
důvěra Otci, který má vše ve svých rukou. 
Důvěra Ježíši kterému je dána všechna moc na nebi i na zemi, a který je v tuto těžkou chvíli se mnou a ve 
mně. 
Boží pokoj mne chrání, abych neřekl něco, co nemohu vzít zpět, abych neudělal něco, za co bych se 
styděl. Boží pokoj chrání naši mysl i naše srdce. 
 
 
RADOST 
Která je naši silou! Izrael,který se vrátil ze zajetí obnovuje Jeruzalém a chrám. Najdou knihu zákona, čtou 
z ní a prožívají zármutek z toho, že se jejich otcové vzdálili od Hospodina. Tehdy Ezdráš a Nehemijáš 
povstává a říká lidem: neplačte, radujte se! Hospodin se nad Vámi smiloval! Není důvod k nářku. Radost 
z Hospodina ať je Vaší silou! 

Neh 8,10 Dnešní den je zajisté svatý našemu Pánu. Netrapte se! Radost z Hospodina bude vaší 
záštitou." 

 

Je to Bůh, který dává našemu srdci radost. 
Žalmy 4:8  Mému srdci dáváš větší radost, než mívají oni z hojných žní a vinobraní. 
9  Pokojně uléhám, pokojně spím, neboť ty sám, Hospodine, v bezpečí mi dáváš bydlet. 

 

Radost jako ovoce Ducha svatého 
Galatským 5:22  Ovoce Božího Ducha však je láska, radost, pokoj, trpělivost, laskavost, dobrota, 
věrnost, 

 

Pán Ježíš říká učedníkům o své smrti, budou z toho zaražení, smutní, ale On vstane z mrtvých, setká se 
s nimi, uvidí Ho jejich srdce bude naplněno radostí. Radostí, kterou jim nikdo nevezme.  

Jan 16:21-24  Žena, když rodí, má zármutek, neboť přišla její hodina; ale když porodí dítě, 
nevzpomíná už na soužení pro radost, že na svět přišel člověk. I vy máte nyní zármutek. Uvidím vás 
však opět a vaše srdce se zaraduje a vaši radost vám nikdo nevezme. V onen den se mě nebudete 
již na nic ptát. Amen, amen, pravím vám, budete-li o něco prosit Otce ve jménu mém, dá vám to.  Až 
dosud jste o nic neprosili v mém jménu. Proste a dostanete, aby vaše radost byla plná. 

Radost pramenící z toho, že náš Pán je živý, a že jednou přijde aby nás vzal k sobě do nebeského 
domova. 
Říkalo se ve Spojených státech v polovině 19 století: pokud chcete vidět jak vypadá radost, běžte se 
podívat na černošský pohřeb. (18.12.1865 zrušeno otroctví) 
Jako otroci bez jakýchkoliv práv vyhlíželi věřící černoši nebe. Boží království pro ně bylo realitou, věděli, 
že se tam setkají se svým pastelem PJK, věděli že v Božím království je spravedlnost (který na zemi 
nebyla) pokoj (který v americké společnosti pro ně nebyl) a radost, věčná radost! A smrt pro ně 
znamenala vstup do radosti a slávy. 
Přesně jak to napsal Pavel: 
 

2 Korintským 5:1-4  Víme přece, že bude-li stan našeho pozemského života stržen, čeká nás příbytek 
od Boha, věčný dům v nebesích, který nebyl zbudován rukama. Proto zde sténáme touhou, abychom 
byli oděni šatem nebeským. Vždyť jen když jej oblékneme, nebudeme shledáni nazí. Pokud jsme totiž 
v tomto stanu, sténáme pod těžkým břemenem, neboť nechceme, aby z nás bylo svlečeno naše 
pozemské tělo, nýbrž aby přes ně bylo oblečeno nebeské, aby to, co je smrtelné, bylo pohlceno 
životem. 
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Filipským 3:20-21  My však máme občanství v nebesích, odkud očekáváme i Spasitele, Pána Ježíše 
Krista. On promění tělo naší poníženosti v podobu těla své slávy silou, kterou je mocen všecko si 
podmanit. 

 

Ale tato radost není jen něčím, co budeme prožívat trvale v nebi. Protože Duch svatý tuto radost dává do 
našeho srdce již teď. Máme tolik důvodů k radosti! 
Vidět je ale vyžaduje dívat se Božíma očima! 
Vidět slávu, kterou pro nás Bůh připravil, vidět vítězství, které nám Ježíš vybojoval, slyšet hlas milujícího 
Otce, cítit Boží objetí, přítomnost, prožívat vanutí Ducha, být obklopen Boží láskou… 
 

Jan 15:10-11  Zachováte-li má přikázání, zůstanete v mé lásce, jako já zachovávám přikázání svého 
Otce a zůstávám v jeho lásce.  To jsem vám pověděl, aby moje radost byla ve vás a vaše radost aby 
byla plná." 

Jsme obklopeni Boží láskou, (zůstáváme v lásce Otce), to je důvodem radosti ať jsme kdekoliv a ať se 
děje cokoliv.  
 

Petr Jašek (12.6.2016) 
Dokončil jsem čtení celé Bible ve třech týdnech a začal jsem druhé čtení. Získávám mnoho radosti (žalm 
86:4), síly (žalm 86:16), naděje (žalm 62:6) a ujištění (žalm 94:19) z písma, především z žalmů! Moje 
srdce je plné vděčnosti Bohu za všechnu jeho dobrotu pro mě a stejně tak pro naší rodinu. Čtu 
především žalm 103:1-6 se slzami a vděčností … 

Žalmy 86: 4  Vlej do duše svého služebníka radost, k tobě, Panovníku, pozvedám svou duši, 
5  neboť ty jsi, Panovníku, dobrý a nabízíš odpuštění; ke všem, kdo tě volají, jsi nejvýš milosrdný. 

 

Je to stejné jako s Božím pokojem. 
Určitě jste to prožili. Chvíle úzkosti, bezmocnosti, prožili jste ponížení, zmocňuje se vás sebelítost a 
najednou je vaše srdce zaplavené radostí! Z čeho, jak je to možné… 
Jakoby se otevřelo nebe, a nevysvětlitelná radost prosvítila vaše srdce. 
Všechny chmury musí pryč, žádná úzkost, napětí, nebo i sebelítost nemohou pokazit radost, která 
přichází z nebe. 
 
Boží království je charakteristické tím, že ti, kdo do něj patří jsou spravedliví, plní pokoje a plní radosti.  

 

Ř 14,17 Vždyť království Boží není v tom, co jíte a pijete, nýbrž ve spravedlnosti, pokoji a radosti z 
Ducha svatého. 
 

V Božím království nejde přeci o jídlo a pití, ale o spravedlnost, pokoj a radost, jak je dává Duch 
svatý.  (parafráze) 
 

Jestliže jsme přijali spravedlnost, pak je pro nás přirozené, že nejen žijeme jako spravedliví, ale o 
spravedlnost se zasazujeme, záleží nám na tom, aby kolem nás byla. 
V naší rodině, sboru, společnosti. 

 

Jestliže jsme pní Božího pokoje a radosti z Ducha svatého, pak tímto pokojem a radostí přetékáme. 
Jan 7:38  Kdo věří ve mne, `proud živé vody poplyne z jeho nitra´, jak praví Písmo." 

 
Nejde o to, že se snažíme o spravedlnost, pokoj a radost. To by nás svazovalo. Nutilo nosit masku… 
Spravedlnost, pokoj a radost jsou neoddělitelnou součástí našeho vnitřního člověka, jsou to Boží geny 
v nás, a skrze ně se Bůh zjevuje druhým. Jsme nositelé radosti, pokoje a Boží spravedlnosti, která se 
projevuje milostí, odpuštěním a láskou. 

 

To je princip Božího království, to je realita v které žije Boží dítě. 
Jak osvobozující, jak nádherné je dědictví, které nám Bůh v Ježíši dal. 

 

Efezským 1:17-19  Prosím, aby vám Bůh našeho Pána Ježíše Krista, Otec slávy, dal ducha moudrosti 
a zjevení, abyste ho poznali  a osvíceným vnitřním zrakem viděli, k jaké naději vás povolal, jak 
bohaté a slavné je vaše dědictví v jeho svatém lidu  a jak nesmírně veliký je ve své moci k nám, kteří 
věříme. 
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Žalmy 86:1  Modlitba Davidova. Hospodine, nakloň ucho, odpověz mi, jsem tak ponížený, zubožený. 
2  Ochraňuj mě, jsem tvůj věrný, spas, můj Bože, svého služebníka, který v tebe doufá. 
3  Smiluj se nade mnou, Panovníku, po celé dny k tobě volám. 
4  Vlej do duše svého služebníka radost, k tobě, Panovníku, pozvedám svou duši, 
5  neboť ty jsi, Panovníku, dobrý a nabízíš odpuštění; ke všem, kdo tě volají, jsi nejvýš milosrdný. 
6  Dopřej, Hospodine, mé modlitbě sluchu, věnuj pozornost mým prosbám. 
7  V den svého soužení volám k tobě a ty mi odpovíš. 
8  Panovníku, není ti rovného mezi bohy a tvým činům se nic nevyrovná. 
9  Všechny pronárody, tvoje dílo, se ti přijdou klanět, Panovníku, budou oslavovat tvoje jméno, 
10  protože jsi veliký a konáš divy; jedině ty jsi Bůh. 
11  Hospodine, ukaž mi svou cestu, budu žít podle tvé pravdy, soustřeď mou mysl na bázeň tvého 
jména. 
12  Celým srdcem, Panovníku, Bože můj, ti budu vzdávat chválu, tvoje jméno věčně oslavovat, 
13  vždyť tvé velké milosrdenství je se mnou; z nejhlubšího podsvětí jsi vytrhl mou duši. 
14  Bože, povstávají proti mně opovážlivci, o život mi ukládá smečka ukrutníků, na tebe se neohlíží. 
15  Ty však, Panovníku, jsi Bůh slitovný a milostivý, shovívavý, nejvýš milosrdný, věrný. 
16  Shlédni na mne, smiluj se nade mnou, dej svou sílu svému služebníku, vítězství synu své 
služebnice! 
17  Ukaž na mně dobré znamení, ať to vidí, kdo mě mají v nenávisti, ať jsou zahanbeni, že jsi, 
Hospodine, moje pomoc, moje potěšení! 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 


